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Selostus Väylävirasto pyytää 22.12.2023 mennessä lausuntoa luonnoksesta valtion 

väyläverkon investointiohjelmaksi vuosille 2025-2032. 
 
 Väylävirasto pyytää avoimella lausuntopyynnöllä vuosittain päivitettävästä 

investointiohjelmasta lausuntoja, jonka kautta erilaiset vaikutukset ja tieto tulee 
näkyväksi. Väylävirasto pyytää tarkastelemaan investointiohjelman luonnosta 
erityisesti seuraavien kysymysten kautta: 

 
 1. Onko mielestänne investointiohjelmassa kokonaisuutena onnistuttu 

vastaamaan sille asetettuihin tavoitteisiin ja muuttuneeseen 
toimintaympäristöön? 

 
 2. Ovatko investointiohjelman perustelut vaikutusten kautta tasapuoliset ja 

selkeät? 
 
 3. Miten muuttaisitte investointiohjelmaa Liikenne 12 mukaisen 

liikennemuotokohtaisen talouskehyksen puitteissa ja miten perustelette 
muutosten paremmat vaikutukset? 

 
 4. Miten kehittäisitte investointiohjelman laatimisen prosessia, sen päivittämistä 

ja seurantaa? 
 
 5. Minkä investointiohjelman ulkopuolisten kohteiden suunnittelua tulisi 

vaikuttavuuden perusteella edistää lähivuosina? 
 
 6. Miten muuten haluatte kommentoida investointiohjelmaa? 
 
 Väylävirasto pyytää toimittamaan lausunnot Lausuntopalvelun kautta, 

www.lausuntopalvelu.fi. 
 
 Outokummun kaupungin lausunto: 
 

1. Onko mielestänne investointiohjelmassa kokonaisuutena onnistuttu 
vastaamaan sille asetettuihin tavoitteisiin ja muuttuneeseen 
toimintaympäristöön?¨ 

 
Venäjän hyökkäyssota Ukrainaan ja sitä seuranneet pakotteet ovat muuttaneet 
toimintaympäristöä merkittävästi. Saimaan kanavan tavaravirrat ovat siirtyneet 
erityisesti Itä- ja Kaakkois-Suomen rautateille ja Saimaan sisävesistöön. 
Kaakkois-Suomessa sijaitsevan metsäteollisuuden keskittymän puuraaka-aineen 
kysynnän muutokset ovat siirtäneet kuljetusvirtoja Savon ja Karjalan radoille 
sekä HaminaKotka sataman ja Etelä-Karjalan väliselle radalle. TEN-T kattavan 
verkon kytkeytymistä ydinverkkokäytäville on parannettava, jolloin myös itäinen 
Suomi liittyy paremmin kansainvälisiin eurooppalaisiin liikenneverkkoihin.  
 
Muuttunut toimintaympäristö edellyttää koko tavaralogistiikan ja 
kuljetusketjujen tarkastelua uudelleen. Raideyhteyksien lisäksi sisävesireittien ja 
tieverkon (ml. alempi asteinen tieverkko, yksityistiet ja satamiin johtavat 

http://www.lausuntopalvelu.fi/


liikenneyhteydet) pitää olla toimivia ja hyvässä kunnossa. Itä- ja Kaakkois-
Suomen liikenneverkon toimivuus kokonaisuudessaan on kriittistä myös 
sotilaallisen liikkuvuuden, turvallisuuden ja huoltovarmuuden näkökulmasta. 
 
2. Ovatko investointiohjelman perustelut vaikutusten kautta tasapuoliset ja 

selkeät? 
 
Liikenneverkon strateginen tilannekuva on tärkeä lähtökohta 
investointiohjelmalle ja ohjelmaan sisältyvien hankkeiden valinnalle. Hankkeiden 
arvioinnissa ja priorisoinnissa on kuitenkin hyvä huomioida myös alueelliset 
erityiskysymykset ja ominaisuudet sekä liikennejärjestelmän toimivuus 
kokonaisuutena. 
 
Hyvää investointiohjelmassa on se, että itäisen Suomen raideyhteyksien 
välityskyvyn ja nopeustason puutteita on nyt huomioitu ja tunnistettu. 
Investointiohjelmaan sisältyy useita Itä- ja Kaakkois-Suomelle tärkeitä 
hankkeita. Lähivuosien tavoitteena ja painopisteenä tulee olla itäisten 
raideyhteyksien nopeustason nostaminen ja matka-aikojen lyhentäminen 
vastaamaan läntisen Suomen raideyhteyksien matka-aikoja. 
 
3. Miten muuttaisitte investointiohjelmaa Liikenne 12 mukaisen 

liikennemuotokohtaisen talouskehyksen puitteissa ja miten perustelette 
muutosten paremmat vaikutukset? 

 
Toimintaympäristön merkittävästi muututtua itäisen Suomen elinvoiman 
edellytysten varmistaminen mm. väyläverkon investointi- ja 
kehittämishankkeiden avulla on koko maan kilpailukyvyn ja turvallisuuden 
perusta. Elinvoimainen, saavutettava ja asuttu itäraja on turvallisin raja.  
 
Kohdentamalla väyläverkon kehittämishankkeet tarkoituksenmukaisesti 
saadaan paremmat kokonaisvaikutukset koko maan talous-, turvallisuus- ja 
aluekehitykselle kuin yksittäisiin hankearviointeihin, vanhentuneen kustannus-
hyötylaskelman perusteella näyttää. Investointikohteiden arvioinnissa tulee 
huomioida aidosti mm. elinkeinoelämän tulevat investoinnit ja merkittävät 
kuljetukset väyläverkolla. 
 
4. Miten kehittäisitte investointiohjelman laatimisen prosessia, sen 

päivittämistä ja seurantaa? 
  

Investointiohjelman ja strategisen tilannekuvan valmistelussa on tärkeä 
tunnistaa alueelliset erityispiirteet ja vaikutukset, sekä edelleen vahvistaa valtion 
ja alueiden vuorovaikutusta. Investointiohjelma on laadittava yhteistyössä 
elinkeinoelämän ja alueellisten toimijoiden kanssa siten, että vuoropuhelu on 
aidosti osallistavaa, läpinäkyvää ja tietopohjaista. 
 
5. Minkä investointiohjelman ulkopuolisten kohteiden suunnittelua tulisi 

vaikuttavuuden perusteella edistää lähivuosina? 
 

Investointiohjelmaluonnoksessa olevien hankkeiden lisäksi on tärkeää kehittää 
poikittaisia raide- ja tieyhteyksiä. Poikittaisradoissa on yksittäiskohteiden 
perusparantamisen lisäksi erittäin merkittäviä sujuvuutta ja turvallisuutta 
parantavia kehittämistarpeita (mm. kohtaamispaikat, oikaisut, sähköistäminen). 
Myös poikittaisissa tieyhteyksissä on runsaasti kehittämistarpeita. 
 
 



Outokummun kaupungin näkökulmasta erityisen tärkeitä hankkeita ovat: 
 
- Vt9 Kuopio–Joensuu kehittämisselvityksissä välille esitettyjen 

toimenpiteiden välitön toteuttaminen 
- Vt9 Välikangas–Honkalampi (Ylämyllyn eritasoliittymä) 
- Paikallisella tasolla valtion ylläpitämän alemman tieverkon kunnon 

ylläpitämiseen ja parantamiseen tulee tehdä parannuksia. Tällä hetkellä 
ko. teiden huonosta kunnosta tulee useampia yhteydenottoja 
kaupungillekin. Myöskin seututie 477 huono kunto välillä VT 9- VT 23, 
tulee tiedostaa ja tie tulee korjata mahdollisimman nopeasti normaalisti 
liikennöitävään kuntoon. 

 
Itäisessä Suomessa on monia kriittisiä maantie- ja rautatiesiltoja, joiden heikko 
kunto uhkaa elinkeinoelämän kuljetusten toimivuutta ja kansallista 
huoltovarmuutta. Mikäli kunnostuksia ei kiirehditä, voidaan pahimmillaan 
ajautua siltojen käyttökieltoon. Tämä voi johtaa logistisesti erittäin kalliisiin 
toimenpiteisiin ja aiheuttaa merkittävää haittaa elinkeinoelämälle. 
 
6. Miten muuten haluatte kommentoida investointiohjelmaa? 
 
Muuttuneessa toimintaympäristössä korostuu lentoliikenteen merkitys osana 
liikennejärjestelmää. Huoltovarmuuden kannalta on erityisen tärkeä pitää yllä 
myös pienempiä maakunnallisia lentokenttiä ja varmistaa myös Finavian 
verkoston ulkopuolisten kenttien toimintaedellytykset. 

 
Vaikutusarviointi ei 
 
Valmistelija vs. hallinto- ja talousjohtaja 
 
Lisätietoja vs. hallinto- ja talousjohtaja Pasi Lamminluoto, 044 755 9515, 

pasi.lamminluoto@outokummunkaupunki.fi 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää antaa esittelytekstin mukaisen lausunnon 

vastauksena Väyläviraston lausuntopyyntöön. 
 

Päätös Kaupunginjohtajan ehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
 ______________________ 
 


